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Kmenová porada 

Moravská Třebová 
 

 
O ČEM A JAK JSME JEDNALI 
Moravská Třebová nás hostila již potřetí. Mnoho z nás tam jelo tedy jako ke starým známým. Při 
našem příjezdu byl sál připraven, v předsálí byla výstavka o dávné i současné činnosti místního 
střediska. Fungovala recepce, šatna i občerstvení.  

Vlastní pracovní jednání bylo zahájeno v pátek 16.5.03 zpěvem junácké hymny a organizační 
informací místního br. Jana Stejskala - Johana, hlavního pořadatele. Po večeři ve vojenské škole 
jsme si vyslechli světlušky 1. oddílu, které nám velmi pěkně zazpívaly tři písně: Martin. Ráno 
v trávě a Hejkal. Poté nás náčelník br. Slavíček seznámil s programem porady a pozdravil nás br. 
Jiří Zikmund, místonáčelník chlapeckého kmene stručně, výstižně, srdečně z patra, a tak jsme 
litovali, že jsme neměli diktafon. Nato se slova ujali krajští zpravodajové, aby nás seznámili se 
„stavem“ jejich krajů. Většina dodržela osnovu zprávy, někteří, jak to bývá, dokázali své 
vystoupení podat s bravurou. Následovali se svými informacemi zpravodajové náčelnictva. Zbylý 
večer byl věnován vzájemným debatám a poznávání kolem stolu. 

S hezkým počasím jsme zahájili sobotní pořad znělkou „Skautské ideály“ a vzpomínkou na ty, 
kteří „udělali již tečku uprostřed kruhu“ v zamyšlení br. Kamzíka a slavnostním předáním 
vyznamenání Za čin junácký bratrům Svatopluku Němečkovi z Jaroměře a Tomáši Maléři z 
Pardubic za poskytnutí první pomoci a záchranu života br.  Jaroslava Tomana z Dvora Králové na 
LŠ OS. Poté nás pozdravil a přivítal starosta pan RNDr. Josef Ošťádal, který připomenul, že se 
Moravské Třebové říkávalo Moravské Athény. Po něm vystoupil zástupce velitele STŠ MNO 
školy podplukovník Fabián oslovením „dámy a pánové, bratři a sestry“, což nebývá asi zvykem. 

Hlavním pořadem sobotního dopoledne  byl pracovní blok provedený tradiční formou jednání na 
kmenových poradách řízené rozpravy „v koutech“ o tématech:  ���� Organizace a program kmene, 
Chládek a Kalenda: Příprava sněmu, strategie kmene, juniorizace, operativa, evidence, 
kmen.kniha, vyznamenání ad. ���� Historická komise a dokumentaristika v praxi, Müller a 
Husník: činnost HK, organizování historické dokumentaristiky, příprava archivářů. ���� Vzdělávání 
a výchova v kmeni, Slavíček: výchovný a vzdělávací program kmene, lesní škola kmene, účast 
na vzdělávání činovníků mladších kmenů (činovnické a vůdcovské kurzy, zkoušky ap). 
���� Profilování kmene ve hnutí, Jech a Žáček: osvěta OS v kmeni a hnutí, zahraniční spolupráce 
kmene „Dobrý čin“, zviditelnění, publicistika OS, tisk, juniorizace, ad. (interval koutů 45 min) 

Po obědě si většina účastníků prohlédla areál vojenské školy a v zasedací síni pak vyslechla 
vzpomínka na ruskou část areálu ses. Kopřivové. Následovala informace o projektu Protomy, br. 
Jiřího Klabana - Kyba, teorie. Přestávku vyplnila tělocvičná chvilka ses. Kuprové s ukázkou 
cviků k vyrovnání zádových a krčních svalů po dlouhém sezení. Náležitě protažení se účastníci 
věnovali ve skupinkách praktickému výběru programových témat podle nabídky systému 
Protomy. Zásluhou časově náročnější vzpomínky o areálu došlo k posunutí programu. Společná 
rozprava porady o přípravě strategie kmene mohla být provedena až po večeři. Proběhla velmi 
účelně, snad proto, že jsme si styl jednání vyzkoušeli již při rozpravě o profilování kmene. 
V „různém“ proběhly dvě z počátku vzrušené rozpravy na neplánované náměty Výroba odznaku 
k 85. výročí vzniku kmene OS. Výsledek překvapil, protože zájem o odznaky byl podstatně vyšší 
než předpoklad (místo 250, téměř 1000 kusů). Posledním bodem byla rozprava k  rozporuplnému 
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materiálu „Nový výchovný program Junáka“, který má být objednán u poradenské firmy. Po 
vzrušené debatě byl učiněn klidný závěr: vypracovat stanovisko a ráno jej na poradě projednat. 
Na ráno zbylo projednání obsahu „stanoviska“, které po připomínkách bylo přijato“ 76:1:0, jeho 
předání Náčelnictvu Junáka a na vědomí VRJ přijato 76:0:3. Závěr jednání byl věnován stručným 
závěrům „z koutů“, zhodnocení porady, které vyznělo vcelku příznivě, a slavnostnímu 
poděkování všem těm, kteří se o nás tak pečlivě starali po celou dobu porady. Jednání bylo 
zakončeno hymnou. 

Závěry z pracovního bloku „Organizace a program kmene“ (1) 
���� V organizační části byly odpovězeny dotazy z pléna. Přítomní byli seznámeni s vytvořeným 
adresářem zpravodajů OS, který v současně obsahuje adresy, telefonní čísla, e-mail adresy 
zpravodajů a jejich zástupců až po nejnižší složky Kmene OS.���� Evidence vyznamenání a 
vyznamenaných (Jubilea): V současné době se dokončuje evidence o udělených vyznamenáních 
v Kmeni OS. Delegáti obdrželi seznam svého kraje k  doplnění. ���� Kmenová kniha: Aktualizace 
Kmenové knihy probíhá průběžně podle registrace Junáka (2003) a podle změn oznámených 
organizačnímu zpravodaji. Novou Kmenovou knihu připravuje asistent náčelníka OS br. 
Ing.Vladimír Sýkora CSc. ���� Krojový p ředpis: Z pléna vzešla iniciativa k diskusi o krojovém 
předpise a doplňcích Kmene OS schváleném KP v Havlíčkově Brodě. Nižší složky Kmene tj. 
okresy a kluby nejsou dostatečně informováni, i přesto, že KZOS obdrželi na KP v Havlíčkově 
Brodě po jednom úplném pare Krojového předpisu OS. 

Závěry z pracovního bloku HK a dokumentaristika (2) 
� Funkci příslušného zpravodaje označit jako Zpravodaj náčelnictva OS pro historii a 

dokumentaristiku. Její náplň stanovit podle návrhu br. Müllera a Husníka. 
� Požádat náčelnictvo junáka, aby urychleně zajistilo proškolení krajských archivářů 

pracovníky ÚSA, aby mohli začít co nejdříve v intencích ÚSA pracovat. 
� Doporučit HK, aby pracovala na vytvoření databáze skautských osobností. 
 

Závěry z pracovního koutu – výchova a vzdělávání v kmeni OS (3) 
1. Nový směr LŠ OS 
� Nový název LŠ OS – zatím 2 návrhy: LŠ F. Elsnera, Činovnická LŠ 
� Otevření LŠ směrem k mladému hnutí ( dívčí a chlapecký kmen ). Zaměřit se na střední 

generaci, tj. bratry a setry kolem 40 let. 
� Školu zaměřit na výchovu činovníků pro všechny 3 kmeny 
� Zrušit výjimku pro přihlášení do Lesní školy (do současné doby stačila pouze čekatelská 

zkouška a zkouška pro vedení klubu OS) a požadovat vůdcovské zkoušky. Zájemcům o 
absolvování LŠ bez vůdcovské zkoušky umožnit v průběhu jejího konání složit plnohodnotnou 
vůdcovskou zkoušku. 

2. Pokračování LŠ 
� Účastníci kmenové porady zjistí zájem o „zimní“ nebo „letní“ variantu LŠ ( viz. rozdaný 

materiál k dané problematice) a budou neprodleně informovat vůdce LŠ. 
3. Kvalifika ční předpoklady 
� Účastníci kmenové porady žádají náčelnictvo kmene OS o zveřejnění souvislé informace o 

kvalifikačních požadavcích ( platných v současné době ) pro práci v kmeni OS 
� Účastníci kmenové porady doporučují, aby pro vedení klubu OS a okresní zpravodaje OS 

nebylo požadováno vzdělání ve formě vůdcovské zkoušky a lesní školy. 
Janka   
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Závěry z bloku „Profilování kmene OS ve hnutí“ (4) 
„I malá ukázka je více než zvednutý ukazováček“ 

 
Dílčí témata (okruhy): 
Současný stav (postavení) kmene OS ve hnutí 
S čím jsme spokojeni: 
� že je kmen součástí Junáka � že početní stav OS neklesá � s pravidelnou činností � zlepšila se 
komunikace kmene s vedením Junáka � kmen má autoritu. 
S čím nejsme spokojeni: 
� S nevhodným chováním na posledním valném sněmu � někdy se zdá, že je OS přítěží 
� s nenošením krojů (převlékání až na akcích). 
Co bych chtěl napravit (o co usiluji): 
� aby kmenový sněm byl vzorem chování � aby byl kmen více uznáván � upravit Statut. 

Osvětová a publikační činnost kmene OS (uvnitř i vně kmene) 
Co považuji za úspěch osvětové  a publikační  činnosti hnutí: 
� pořady o skautech v TV � pravidelné rubriky o skautech (Česká Lípa, Tábor, Chlumec n. C) 
� někde se daří spolupráce s obcemi, starosty � pořádání veřejných akcí jako západočeské 
jamboree, Ivančena ad. 
Jaké vidím nedostatky v těchto činnostech: 
� malá popularizace v mediích � informování o vysílání o skautech není dostatečné � zasílat 
Kmenové noviny přímo účastníkům � máme málo dopisovatelů � v minulém čísle Kmenových 
novin byly nevytištěny některé stránky. 
Kam tyto činnosti směřovat (směry a tendence): 
� více využívat místní a regionální tisk, př. další média � využívat více webových stran � o kmeni 
více publikovat ve Skautingu � využívat služeb ČTK, lépe organizovat dopisovatele � Místo 
současných titulů vydávat jeden sk. časopis pro všechny věkové skupiny, který by byl na pultech. 

Dlouhodobá orientace na postupné omlazení („juniorizaci“) kmene OS  

� Kde se „omlazování“ klubů daří a čím to asi je ? 
� Jaké jsou asi překážky důslednější juniorizace ? (Proč RS nemají zájem ?) 
� Co pro to děláme, a co bychom mohli udělat ? 

Účast kmene OS na zahraničních setkáních ISGF v rámci subregionu, regionu, Evropy a 
světového společenství 
� Je rozsah zahraniční spolupráce kmene dostatečný a prospěšný ? 
� Co této činnosti chybí ? 
� Co mě o této činnosti zajímá ? 

Akce k 50. výročí vzniku ISGF „Dobré činy“  
� Jak tato akce vznikla, a jak probíhá ? 
� Má význam tuto akci naplnit ? 
� Čím chceme přispět ? 
 

STRATEGIE KMENE OS  Základní teze k přípravě materiálu 
Příprava proběhla formou volně řízené rozpravy s účastníky kmenové porady. Podkladem jednání 
byly základní otázky postupně pokládané účastníkům rozpravy, které byly sestaveny na základě 
následujících materiálů:� Programové prohlášení 4. kmenového sněmu � Usnesení 5. kmenového  
sněmu  OS (duben 2001 Kroměříž) � Statut kmene OS � Strategie (Junáka) do oku 2005. Sběr 
námětů moderoval br. Jiří Žáček -Gog spolu s br. Vladislavem Jechem - Kamzíkem. Rozprava 
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potvrdila částečnou spokojenost se současnou činností kmene, ale přinesla i mnoho nových 
nápadů pro doplnění stylu činnosti klubů a kmene do budoucnosti, i požadavků na činovnický 
sbor kmene. 

 
Výsledky rozpravy : 

Co je pro nás skauting? 
Všeobecně je skauting považován za výchovný systém prováděný hrami a vhodný způsob trávení 
volného času. Pro oldskauty představuje  životní styl. Zdůrazněna byla vhodná organizace 
(družina, oddíl, středisko) vytvářející vhodné prostředí pro tuto činnost.  

Co je posláním kmene? 
Poslání kmene je zejména samorealizace, tedy činnost v klubech a možnost služby ve 
prospěch celého hnutí (podle znalostí a sil) ve středisku, v organizačních jednotkách, ve 
výchovném systému i ve veřejném životě. Vhodně volená činnost a aktivity vedou k prodloužení 
životních aktivit oldskautů.  

Jak toto poslání naplňujeme? 
Vhodnou a přiměřenou klubovou činností, vzájemnou oporou členů klubu  a nabídkou 
činovnické pomoci (služby) ve středisku i vyšších jednotkách. A dalšími aktivitami jako jsou: 
� tradiční akce klubu a střediska � meziklubová setkání � vícegenerační programy, tábory, setkání 
� pomoc při závodech � pomoc při organizování humanitární a charitativní činnosti � pobyty a 
turistické akce � příhraniční a zahraniční spolupráce formou twiningu apod.� publikační činnost 
v rámci klubů, středisek, pomoc ve výchovném procesu mladého kmene v kurzech a zkušebních 
komisích při přípravě mladých vůdců.   

Pomoc mladým kmenům někdy přechází až do formy činovnických klubů, tedy klubů, ve kterých 
se věnuje činovnické službě mladému hnutí, více energie než pro vlastní činnost klubu.  

Specifickou činností jako pořádání mimořádných akcí překračujících význam klubu, střediska 
jako: � rodinný a vícegenerační skauting � zakládání SPJ � činnost skautského regionálního 
muzea (Jaroměř) � Ivančena, � západočeské jamboree, �  meziklubová setkání � společné zájezdy 
do zahraničí apod. 

Jací chceme být do budoucna? 
Postupně zlepšovat program seniorů nabídkou seminářů a kurzů pro činovníky kmene, vůdce a 
členy klubů � Zlepšit úroveň služeb hnutí, vytvořením sítě dokumentaristů, a tím i zintenzivnění 
podpory činnosti HK � Postupné zavádění moderních komunikačních prostředků (e-mail), které 
usnadní a urychlí vzájemný styk a omezí cestování � V oblasti osvěty podporovat akce pořádané 
v obcích a regionech, které přispívají k seznámení veřejnosti s naším programem pro mladé i 
dospělé členy � Zvýšit vliv uvnitř ISGF.  

Kudy vede naše cesta? 
Ve společné cestě s celým hnutím a ve spolupráci s evropským a světovým hnutím � usilovat o 
juniorizaci kmene, formou postupného zlepšování zájmu RS a mladých činovníků o spolupráci 
s kmenem nebo ve kmeni.  

Rozprava o stylu práce klubů i kmene tímto určitě nekončí, probíhá permanentně, je zapotřebí, 
aby dobré nápady bylo možné užívat i v jiných klubech než vznikly, proto ty, které si zaslouží 
publikování, by se měly objevovat alespoň na stránkách Kmenových novin OS. 

Závěr 
Tato příloha představuje stručný přehled o kmenové poradě pro čtenáře Kmenových novin OS, 
podrobnější záznamy jsou v příloze jejího zápisu.  


